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SOCIETAT4Una anàlisi de la dis-
tribució salarial a la ciutat feta re-
centment pel departament d'Es-
tudis del Gabinet Tècnic de Pro-
gramació de l'Ajuntament ha
confirmat que un terç dels assa-
lariats barcelonins, concreta-
ment el 32,4%, són com a màxim
mileuristes.

L’estudi, que se centra en el
període 2010-2015, constata que
els salaris mitjans es van reduir
durant aquest període un 6,5%
en termes reals. Les dades ne-
gatives, però, no s’acaben aquí. El
document també conclou que el
percentatge dels ciutadans que
com a molt són mileuristes s’en-
fila fins a gairebé el 65% si ens fi-
xem en els menors de 30 anys.
Una altra dada dolenta és la que
indica que el percentatge de do-
nes que cobren sous iguals o in-
feriors als mil euros és més ele-

vat que el dels homes amb inde-
pendència de l’edat. 

Tot i això,  l’estudi constata
que l’escletxa salarial entre homes
i dones es va reduir lleugerament
durant aquest període i, també,
que els salaris de les dones es dis-
tribueixen de forma més equita-
tiva que els dels homes. Així
doncs, el salari mitjà de les dones
era de 24.486 euros el 2010 i de
25.191 euros el 2015. Per la seva
banda, el dels homes va passar
dels 32.454 euros als 32.615 eu-
ros, cosa que implica que en ter-
mes reals es parli d’un descens de
més del 7% en el cas dels homes.
És precisament aquesta reducció
el que explica la lleu caiguda de
l’escletxa salarial entre homes i do-
nes, que en cinc anys ha passat del
24,6% al 22,8%.

A banda de les diferències
entre homes i dones, l’estudi tam-

bé constata que el sou mitjà és de
28.861 euros bruts anuals, tot i
que més de la meitat dels emple-
ats -el que es coneix com la mit-
jana- van guanyar menys de
22.676 euros. Aquestes xifres im-
pliquen que, en termes reals, els
salaris, entre el 2010 i el 2015, es
reduïssin un 6,5%.

ESCLETXA ENTRE EDATS
Una altra de les qüestions que
posa al damunt la taula l’estudi
són les diferències de salaris se-
gons les edats. Tot i que és normal
que els salaris siguin més elevats
en la franja que va dels 40 als 49
anys, que no en la dels menors de
30 o la que va dels 30 als 39 anys,
es constata que creix l’escletxa in-
tergeneracional, ja que la incor-
poració al mercat laboral s’està
fent des de fa més d’un lustre amb
contractes temporals i precaris. 

Mileurisme estructural
» Un estudi municipal constata que un terç dels assalariats barcelonins són com a molt mileuristes
» La xifra arriba al 65% entre els menors de 30 anys a causa dels contractes temporals i la precarietat

OBJECTIU4El director del Ga-
binet Tècnic de Programació,
Ramon Canal, va explicar durant
la presentació de l’estudi que
els llocs de treball creats durant
la recuperació econòmica no
arriben al nivell de remuneració
i estabilitat dels que es van des-
truir durant la crisi.

Canal considera que part de
la situació de desigualtat actual
és “fruit d’una reforma laboral”
que ha augmentat la temporali-
tat i ha empitjorat les condi-
cions de negociació. Al mateix
temps, va recordar que  l’Ajun-
tament treballa per avançar cap
a un salari mínim de 1.000 eu-

ros nets i que actualment ja
s’impulsa aquest salari mínim
mitjançant la contractació mu-
nicipal. De fet, per predicar amb
l’exemple, des de Barcelona Ac-
tiva s’han adjudicat fa poc les pri-
meres dues licitacions que in-
corporen criteris d’eficiència so-
cial per a una ocupació de qua-
litat per tal que es garanteixi
que les empreses adjudicatàries
paguin un salari superior a 1.000
euros. Per últim, Canal afegeix
que la qüestió també s’està trac-
tant amb els agents socials per-
què cobrar menys d’aquest im-
port perjudica “al treballador i a
l’economia en general”.

L’Ajuntament vol aconseguir
un salari mínim de 1.000 euros

L’estudi també constata que l’escletxa salarial, tot i reduir-se lleugerament, està lluny de resoldre’s. Fotos: Arxiu



| 4 línianoubarris.cat Setembre 2017 Agenda Nacional

REFERÈNDUM4El camí cap a l’1-O va en-
trar el 20 de setembre en una nova fase.  I
és que l’ofensiva judicial i policial de l’Es-
tat per frenar la votació va fer una escala-
da repressiva que va provocar que la Guàr-
dia Civil fes 14 detencions i 40 registres. 

L’operació policial, que es va posar en
marxa ben d’hora, va trobar de seguida res-
posta de la ciutadania. Milers de persones
es van anar concentrant al davant de la con-
selleria d’Economia, l’epicentre de l’operatiu,
per protestar contra el que estava passant.
A mesura que anaven passant les hores la
zona es va omplir de gent. En paral·lel,
l’ANC i Òmnium feien una crida a la mo-
bilització permanent. Quan la concentra-
ció ja era massiva el mateix vicepresident
de la Generalitat, Oriol Junqueras, va apa-
rèixer per pronunciar un breu discurs da-
vant dels concentrats, uns 40.000 segons

la Guàrdia Urbana. Junqueras va fer una
crida “a la serenitat i la calma, però també
a la fermesa i la resistència”.

DETENCIONS I ESCORCOLLS
L’operació policial va ser ordenada, tal
com va informar el Tribunal Superior de
Justícia de Catalunya, pel jutjat número 13
de Barcelona, Juan Antonio Ramírez Sun-
yer. Tal com va avançar Catalunya Plural,
l’ordre del jutge es va cursar d’ofici, cosa que
significa que es va fer sense demanar un in-
forme a la Fiscalia per tal que el ministeri
públic valorés les detencions i els registres.
Segons el mateix mitjà, fonts de la Fiscalia
van explicar que el mateix ministeri públic,
tot i no haver estat consultat pel jutge, no
es va oposar a la decisió.

Entre els detinguts per l’operació poli-
cial hi havia dos integrants del cercle més

proper al vicepresident Junqueras: el se-
cretari general de Vicepresidència i Eco-
nomia i Hisenda, Josep Maria Jové, i el se-
cretari d’Hisenda, Lluís Salvadó.

EL REFERÈNDUM, ENDAVANT
Tot i que l’endemà dels fets, Junqueras, en
una entrevista a TV3, va admetre que l’o-
peració de la Guàrdia Civil per evitar l’1-O
“altera” el referèndum  i les seves “regles del
joc”, poc després el president de la Gene-
ralitat, Carles Puigdemont, va assegurar que
el Govern té “plans de contingència” per ga-
rantir-lo i va reiterar el que ha dit des d’un
inici: l’1-O hi haurà col·legis i urnes.

En paral·lel, la mobilització ciutadana
va continuar. En aquest cas, l’epicentre va
ser el TSJC, on milers de persones van ex-
pressar el seu suport als detinguts. Convo-
cats per Òmnium i l’ANC, entre els con-

centrats també s’hi van poder veure polítics,
com ara la presidenta del Parlament, Car-
me Forcadell; les conselleres Meritxell Bo-
rràs i Meritxell Serret i el primer tinent d’al-
caldia de Barcelona, Gerardo Pisarello. 

D’altra banda, set dels detinguts el dia
abans van quedar en llibertat provisional.
Eren  Xavier Puig (responsable de l’àrea de
tecnologia de la Generalitat), David Fran-
co (cap de l’Àrea de Tecnologies de la In-
formació i Telecomunicacions del CTTI),
David Palancas (Afers Exteriors), Juan Ig-
nacio Sánchez (assessor de Governació), Pau
Furriol (propietari de la nau de Bigues i Riells
on es van intervenir 10 milions de papere-
tes), Mercedes Martínez (vinculada a la im-
premta de Bigues i Riells) i Natàlia Garri-
ga (directora de Serveis de Vicepresidència,
Economia i Hisenda). Tot seguit, el Govern
publicava la llista de col·legis on votar.

MANIFESTACIÓ4Al calendari de mobilit-
zacions fins a l’1-o hi havia una data mar-
cada, l’11 de setembre. Les expectatives es
van complir i la Diada va tornar a servir per-
què l’independentisme demostrés, un any
més, la seva capacitat de mobilització. Un
milió de persones van omplir el centre de
Barcelona per reivindicar, de forma pací-
fica i festiva, el seu dret a votar el pròxim
1 d’octubre en una jornada on el crit més
escoltat va ser el de “Votarem!”.

La jornada, com és habitual en les ma-
nifestacions convocades per l’ANC, va te-
nir com acte central una performance. En-
guany, com marca el ritual, a les 17:14h qua-
tre lones amb una urna, dos sís i un símbol
de la pau van sortir de cada extrem de la
creu formada entre el passeig de Gràcia i el

carrer Aragó, per trobar-se a la cruïlla d’a-
quests dos carrers. A mesura que les pan-
cartes anaven avançant la gent s’havia d’a-
nar posant la samarreta d’aquesta edició, tot
i que molts ja la duien des de feia estona.

A banda de la performance, la jornada
va servir per reivindicar el dret a l’autode-
terminació de Catalunya. El president de
l’ANC, Jordi Sànchez, va afirmar que  “amb
aquesta actitud no poden fer res ni fiscals,
ni jutges ni guàrdies civils”. Per la seva ban-
da, el president d’Òmnium, Jordi Cui-
xart, va assegurar que “l’Estat ja no té cap
autoritat sobre el poble de Catalunya”.
Les paraules de Sànchez i Cuixart van
arribar després que dos premis Nobel de la
pau, Ahmed Galai i Adolfo Pérez Esquivel,
explicitessin el seu suport al referèndum.

Un sol crit: “Votarem!”

» La Guàrdia Civil deté 14 alts càrrecs de la Generalitat en una operació policial per aturar el referèndum
» L’acció va provocar que 40.000 persones es concentressin al davant de la conselleria d’Economia

Escalada repressiva
Tres imatges de la jornada que es va viure el 20 de setembre. Fotos: Twitter (@LongaronM) i ANC
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Editorial

4Per la llibertat de premsa 
i per totes les llibertats

La llibertat de premsa és un
dels pilars fonamentals del sis-
tema democràtic. Uns mitjans
lliures de censura i d'amenaça
per part dels governs garan-
teixen un sistema comunicatiu
ric i divers, i una ciutadana in-
formada.

Som professionals compro-
mesos amb un exercici respon-
sable del periodisme i la defen-
sa de la llibertat d'expressió i la
llibertat de premsa, principis fo-
namentals en una societat plu-
ral i democràtica. Uns principis,
reconeguts a la Declaració Uni-
versal dels Drets Humans (art.
19), al Conveni Europeu dels
Drets Humans (art. 10) i a la
Carta dels Drets Fonamentals
de la Unió Europea (art. 11).
Fins i tot a la Constitució Es-
panyola (art. 20).

En els darrers dies, i arran
de la convocatòria i la campa-
nya del referèndum de l'1 d'oc-

tubre i de l'actuació despro-
porcionada del govern espany-
ol per impedir-lo malgrat la
voluntat del Parlament i de la
majoria de la ciutadania, di-
verses associacions professio-
nals han rebut denúncies de pe-
riodistes que han estat coac-
cionats, obligats a identificar-se
durant la cobertura d'esdeve-
niments d'interès públic, pres-
sions a les redaccions i adverti-
ments judicials.

Aquests fets signifiquen un
atac greu i frontal a la llibertat
d'expressió i d'informació. Com
a professionals del periodisme
i de la comunicació, per respecte
a la societat a la qual ens devem
i servim, no ens podem perme-
tre el silenci davant d'aquesta
dinàmica. No es poden erosio-
nar els drets fonamentals de la
llibertat d'expressió i d'infor-
mació, i els mitjans públics i pri-
vats tenim el deure i el dret de

treballar amb llibertat per poder
fer-nos-en ressò.

Per això, i d'acord amb els
nostres principis deontològics,
exigim la immediata aturada
d'aquestes actuacions que ame-
nacen la nostra feina, empo-
breixen la nostra capacitat d'in-
formar amb qualitat, la llibertat
dels nostres mitjans per emetre
continguts publicitaris, i ame-
nacen drets fonamentals.

Fidels al nostre compromís
amb el periodisme mostrem,
també, el nostre compromís
amb un model de societat en què
la llibertat d'expressió i d'infor-
mació són part indestriable del
conjunt de llibertats que cal ga-
rantir a totes i cadascuna de les
persones que integrem la socie-
tat catalana. Són drets fona-
mentals i nosaltres i els mitjans
pels quals treballem, actors,
com d'altres institucions, ga-
rants de la seva salvaguarda.

@omnium Crits de "No tinc por" refer-
men la solidària unió de la societat cata-
lana en la defensa del Referèndum. No
tenim por!

@antoniobanos_: Hay imprentas en
Madrid que conozcáis para imprimir carte-
les del referéndum? Os podéis encargar
vosotros de hacerlo? Es totalmente en serio.

@Sr_HSmith: Si la lesión de Ousmane
Dembélé del FC Barcelona no es la apli-
cación del artículo 155 yo ya no sé.
#Dembelé.

per Enric Casulleras, professor de la Universitat de Vic

Un Estat està format per un con-
junt d'institucions que han de
vetllar per solucionar els pro-
blemes col·lectius de la gent:
prestar serveis públics, garantir
ordre i justícia, construir in-
fraestructures.

Una bona part de la pobla-
ció catalana ha arribat a la con-
clusió que l'Estat espanyol no
està interessat a resoldre aquests
problemes dels catalans, tot i que
els catalans contribueixen com
ningú a finançar les institucions
espanyoles. L'experiència els
diu que dins l'Estat espanyol
sempre patiran greuges econò-
mics; que la seva llengua no serà
defensada, i que la sanitat, l'e-
ducació i les rodalies seguiran
patint un finançament amb in-
suficiència crònica. Amb tota la
lògica del món, aquests catalans
desitgen un Estat català.

Naturalment, hi ha altres
catalans que no ho veuen així,
i preferirien seguir com fins
ara. Les dues posicions són
igualment legítimes. Però com
que en un territori no hi pot

haver simultàniament dos es-
tats, caldrà triar.

Fins ara no hem pogut triar,
perquè els estats, abans del se-
gle XX, es conformaven a partir
d'enfrontaments militars, ma-
trimonis entre reis o atzars di-
nàstics. Al segle XX tampoc
vam poder triar, perquè vam
passar d'una dictadura a l'altra
amb un interludi molt crispat (la
II República), i, en morir, Fran-
co ho va deixar tot "atado y
bien atado".

Però ara som al segle XXI, i
tot això ha passat a la història. Al
segle XXI, les societats demo-
cràtiques resolen aquestes qües-
tions sotmetent-les a referèn-
dums democràtics. És així de
senzill, i tot el món, dins i fora
d'Europa, ho entén. Quan els
partits polítics d'Espanya di-
uen que no en volen ni sentir
parlar, demostren que segueixen
amb la mentalitat del segle XIX:
una mentalitat prepotent, d'ar-
rels militars, autoritària. Una raó
de més per votar a favor de se-
parar-nos d'un Estat així.

Un diari participatiu

4És així de senzill

Opinió en 140 caràcters

Parlen els
veïns

Sebastià
“És una situació que
fa molta pena. De
fet, fins i tot molta
gent s’ha de sentir
satisfeta per cobrar
1.000 euros, ja que
d’altres fan una jor-

nada completa i ni tan sols arriben a
aquesta xifra. Les autoritats, estatals i del
país, i els sindicats, haurien d’arreglar-ho.”

Solange
“És una pena que la
situació sigui aques-
ta i, tot i que s’exi-
geixi que els ajun-
taments hi posin
solució, la realitat
és que tampoc te-

nen gaire marge de maniobra. El que sí
s’hauria de fer és augmentar el salari mí-
nim interprofessional.”

Daniel
“No és gaire just.
Treballem moltís-
sim per guanyar
una misèria. Amb
prou feines 1.000
euros, però és la so-
cietat en la qual vi-

vim. Entre el govern i el sector privat ho
haurien d’arreglar perquè no només
guanyis per sobreviure, sinó per gaudir.”

Natàlia
“La situació actual
és molt negativa. És
un reflex de la pre-
carietat en la qual
està submergida la
ciutat. L’aparador
és un altre, però en

el fons molta gent ha de treballar per a tu-
ristes rics. Això genera que els llocs de tre-
ball també es precaritzin.”

Un terç dels assalariats de la ciutat són com a molt mileuristes. Què n’opines?
per Toni Enguix
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Primera hora de la tarda. Depar-
tament de la Vicepresidència, 
a la Rambla de Catalunya de

Barcelona. Cau un sol de justícia, però
el despatx del vicepresident Junque-
ras és un oasi climàtic. En un gest que
ens recorda un antic president, ens
pregunta amb detall d’on som i de-
mostra que es coneix el territori. Ens
rep tens, atabalat per una agenda
que treu fum. Però acaba relaxat,
amb aquell toc d’ironia que el carac-
teritza i que no perd ni en moments
transcendentals com aquest.

Creu que l’independentisme ar-
riba a la recta final de cara al refe-
rèndum de l’1 d’octubre havent
guanyat més suport a l’àrea me-
tropolitana?
Nosaltres fa molt temps que treba-
llem amb la vocació d’arribar a tot
arreu. En el meu cas concret, com a
exalcalde de Sant Vicenç dels Horts,
fa molt temps que em dedico a mi-
llorar les condicions de vida dels
ciutadans de l’àrea metropolitana
en particular. Estic convençut que
hem donat bons exemples amb la
nostra gestió, la nostra actitud i la

nostra manera de fer. I penso que
hi ha molta gent que comparteix
amb nosaltres que si aquest país
disposa de més eines, les podrem
aplicar molt millor.

Sembla que l’escull principal per
fer créixer aquest suport és la
por a la independència de part
de la població metropolitana.
No sé si la via unilateral per arri-
bar-hi hi ajuda gaire.
Nosaltres sempre hem estat parti-
daris de parlar i d’arribar a acords
amb tothom. Ens hi hem esforçat
molt perquè fos així, no només
amb l’Estat espanyol sinó també
amb agents públics i privats de
tota mena. És evident que el go-
vern espanyol no vol negociar
amb ningú. Mai. No vol parlar de
cap tema sota cap circumstància.
Per tant, és l’Estat espanyol qui tria
la via unilateral d’intentar impedir
l’exercici de la democràcia. 

I vostès la via unilateral d’inten-
tar exercir-la.
Tot el que fem nosaltres té un ca-
ràcter no només bilateral sinó, so-
bretot, multilateral. Estem en el
marc d’unes institucions europees,
d’un món global, complex. Nosal-
tres som uns gestors de multilate-
ralitat. També, entre altres coses,

perquè el nostre és un país molt
plural, molt multilateral en tots els
sentits. I, per tant, a nosaltres se’ns
trobarà sempre en la normalitat
democràtica, en la voluntat de ser-
vir la llei, els principis del dret in-
ternacional i els drets humans. En
tot cas, qui se situa molt sovint al
marge de la legalitat és un govern
que ha tingut un ministre de l’In-
terior que conspirava obertament
per rebentar el sistema sanitari del
nostre país. O per aixecar proves
falses contra ciutadans de Catalu-
nya. Nosaltres això no ho hem fet
mai. Per tant, em sembla que està
molt clar el paper de cadascú.

A la gent la preocupa la butxaca.
Suposem que el Sí guanya el re-
ferèndum i es vol tirar endavant
un Estat independent: Catalu-
nya estaria preparada per ga-
rantir les prestacions d’atur o les
pensions, per exemple?
Bé, en tot cas les prestacions so-
cials són una obligació d’aquell
que les ha recaptat i, per tant, l’Es-
tat espanyol té aquesta obligació
amb tots els nostres pensionistes,
per exemple. De la mateixa ma-
nera que la té l’Estat alemany o
francès amb aquella gent que ha
treballat a les seves respectives
economies. Ningú pot desdir-se

d’aquesta obligació, només faltaria.
D’altra banda, també és evident
que, malauradament, el govern es-
panyol ha polvoritzat, ha fet des-
aparèixer, el fons de reserva de la
Seguretat Social. 

D’acord, però jo li preguntava pel
que podrien fer vostès en el cas
d’una Catalunya independent.
Nosaltres estem en condicions de
garantir que mai no avantposarem
altres interessos als dels ciutadans,
especialment d’aquells que estan
en una situació de més necessitat,
com per exemple els pensionistes. I,
per tant, que el futur de les pensions
estarà molt millor en mans dels ciu-
tadans de Catalunya que no pas en
les d’un govern espanyol que, insis-
teixo, s’ha polit més de 60.000 mi-
lions d’euros que anaven destinats
als pensionistes d’arreu de l’Estat,
també òbviament als de Catalunya.

Parlant de diners, als alcaldes i al-
caldesses els preocupa el deute i
el finançament dels seus ajunta-
ments. Amb un Estat indepen-
dent seria millor que ara?
La primera constatació d’això que
em planteja és que el deute que la
Generalitat té amb els ajuntaments
ha millorat de forma aclaparadora
amb aquest Govern. I que si alguna

cosa caracteritza, entre altres, la
nostra gestió és precisament que
hem afrontat bona part dels nos-
tres compromisos amb el món mu-
nicipal, com també ho hem fet amb
les famílies, amb el conjunt dels
proveïdors... Hem reduït el termini
de pagament a menys de la meitat,
hem quadrat la tresoreria... Hem fet
coses que durant molt temps es
consideraven molt difícils de fer. I la
nostra voluntat és continuar actu-
ant amb la màxima responsabilitat
i compromís amb el món munici-
pal. Em sembla que ho hem de-
mostrat àmpliament arreu. Amb el
metro a l’Hospitalet, amb el tren a
Sabadell, a Santa Coloma de Gra-
menet, a Badalona... Al conjunt de
l’àrea metropolitana. Pagant bona
part d’aquest finançament que es-
tava pendent, impulsant obres... Per
tant, penso que els fets ens avalen.

Creu que s’han refet ponts amb
l’àrea metropolitana?
El que és segur és que jo estic to-
talment compromès amb l’àrea
metropolitana, entre altres coses
perquè en sóc un ciutadà més. Per
part meva, res més plaent que fer
ponts amb els meus conciuta-
dans. El compromís és absolut, en
aquest sentit. Però insisteixo: els
fets ho demostren cada dia.4

Oriol Junqueras
Vicepresident del Govern de la Generalitat

Arnau Nadeu
Fotografia: F. J. Rodríguez

“Estic totalment compromès amb l’àrea
metropolitana: els fets ho demostren”
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– A la gent li fa por la butxaca.
Les pensions, per exemple.
– Doncs el govern espanyol 
s’ha polit el fons de reserva.

– Un Estat català estaria 
preparat per garantir-les?
– El futur de les pensions
estarà molt millor en mans
dels ciutadans de Catalunya.

Entrevista

3Parlem de Barcelona. Aquí, als
districtes més cèntrics (Ciutat
Vella, Gràcia, Eixample i part de
Sant Martí i Sants), el tema estre-
lla és el turisme. Com veu aquest
debat? 
El turisme és una font de riquesa
inqüestionable. Però també és evi-
dent que planteja reptes molt re-
llevants en l’àmbit de l’habitatge,
de la mobilitat... I, per tant, hem de
ser capaços de reorientar una part
de la riquesa que genera precisa-
ment a resoldre alguns d’aquests
reptes que comporta. El que hem
de fer és preservar un model turís-
tic de qualitat i orientat sobretot a
augmentar la despesa per càpita
de cada turista. No ens podem
basar únicament en l’increment
del nombre de persones, perquè
els costos marginals tendeixen a
créixer. Hem d’intentar buscar
aquells elements que ajudin a fer
més qualitatiu aquest sector i dis-
tribuir millor aquesta presència de
turistes, no només en el si de la ciu-
tat de Barcelona, sinó en el seu en-
torn metropolità.

Pensar Barcelona en gran.
Exacte. Segur que hi ha moltes ciu-
tats metropolitanes que estarien
encantades de rebre una part d’a-
questa activitat turística. Per tant,
Barcelona ha de ser conscient que
és la punta de llança d’un àmbit
metropolità que va molt més enllà
del seu municipi. Ha d’assumir amb
plenitud i amb orgull benentès
aquest paper de capitalitat i de
centre d’una àrea metropolitana
que desborda àmpliament el seu
terme municipal. Ha d’assumir les

responsabilitats que això com-
porta, perquè també assumeix una
part molt rellevant dels beneficis
que se’n deriven. Dit això, si som ca-
paços d’aconseguir que aquest tu-
risme generi una aportació per
càpita més gran amb una distribu-
ció de la riquesa més equitativa, més
capil·lar en el territori, i que impulsi la
millora de les condicions de vida en
altres àmbits metropolitans, crec
que tots ens en sentirem satisfets.

De moment, però, el turisme fi-
gura com el principal problema
dels barcelonins. Creu que s’està
demonitzant el sector?
Del que estic convençut és que de-
monitzar, aquesta expressió que

no sé si m’agrada o no però que
vostè utilitza...

...I el conseller Vila, per exemple.
Jo m’he limitat a traslladar-li.
En tot cas vostè s’ha expressat així
i jo li recullo el terme. [Somriu i fa
una pausa]. Demonitzar qualsevol
sector econòmic que genera ri-
quesa i ocupació crec que és un
error. El que sí que hem de fer és
ser exigents amb la manera que
aquesta riquesa es crea, es distri-
bueix... El nostre objectiu és que
tothom visqui millor, que es generi
riquesa i que així augmenti la mus-
culatura fiscal del nostre país, la
qual deriva en recursos que des-
prés destinem als serveis públics
fonamentals, als hospitals i a les es-
coles. El que hem de buscar és la
manera d’equilibrar la presència
turística, d’evitar una pressió ex-
cessiva en determinats àmbits i de
procurar una distribució adequada
de la riquesa que es genera. Així ho
podrem fer compatible. 

Precisament, la distribució ade-
quada de la riquesa és la urgèn-
cia més important als districtes
menys cèntrics (Nou Barris i
part d’Horta i Sant Andreu). En
aquests barris són molts els que
ja no poden pagar ni el lloguer
de casa seva. 
Aprofito la referència a Sant An-
dreu, si m’ho permet, per explicar
que jo vaig néixer aquí, en concret
al carrer Servet, molt a prop de la
plaça Orfila i, per tant, del centre
del Sant Andreu poble durant
tants segles de la nostra història.
D’aquest Sant Andreu tan actiu
des d’un punt de vista industrial,
comercial... Amb un mercat de re-
ferència que, com altres de la ciu-
tat –i tornant al que comentàvem
abans–, potser es podria impulsar
com a centre d’atracció de turisme
o, en tot cas, de servei a la ciuta-
dania que hi viu...

... I, malgrat tot, amb emergèn-
cies habitacionals importants.
Sens dubte. Aquest és un tema que
ha de centrar la nostra atenció. Des
del Govern estem fent un esforç en
aquest sentit, per exemple amb
l’adquisició d’habitatges per posar-
los a lloguer social. 

També han fet un índex de refe-
rència de preus de lloguer. N’hi
ha prou amb això per frenar la
tendència a l’alça?
Bé, és un element més que, com-
binat amb altres, hauria d’ajudar a
donar un bon servei al conjunt de
la nostra ciutadania. També, en
aquest sentit, com millor sigui el
transport públic, més ampli serà el
radi urbà i més pressió es traurà
sobre els usos de la capital, com
ara l’habitatge. És per això que la-
mentem profundament les man-

cances del servei de Rodalies de
Renfe, perquè no hi ajuden gens.
Amb tot, torno a insistir en aquesta
idea de pensar Barcelona més
enllà del seu terme municipal. Pen-
sar en clau d’àrea metropolitana.
Moltes de les ciutats de la qual so-
vint havien quedat oblidades ara
s’estan integrant cada vegada més
en aquesta vida urbana. Aquest és
un bon exemple del model de Bar-
celona que molts volem.

L’alcaldessa Colau diu que el tu-
risme i l’habitatge són “temes se-
cundaris” per a l’actual Govern de
la Generalitat. Què li contesta?
Em sembla que els fets parlen per
ells mateixos i que el nostre com-
promís amb el benestar dels ciuta-

dans de Catalunya es demostra
cada dia en tots els àmbits, també
en els dos que ara ens ocupaven.
En tot cas, la nostra voluntat no és
la de contestar ningú, sinó la de
col·laborar amb tothom, comen-
çant per l’alcaldessa de la capital
del país.

Com veu la capital del país després
de dos anys de govern Colau? El
seu partit a nivell local en fa un ba-
lanç molt crític i a alguns districtes
com les Corts i Sarrià s’han viscut
fenòmens, com el de les okupa-
cions, que han aixecat força pol-
seguera.
Esquerra Republicana és un partit
absolutament compacte, això està
fora de dubte de qualsevol. Un par-
tit que està totalment compromès
amb el futur d’aquest país i amb el
de la ciutat de Barcelona en parti-
cular. Tenim un projecte de ciutat
metropolitana i de capitalitat, com li
remarcava anteriorment, inqües-
tionable. La nostra presència al con-
junt de l’àrea metropolitana és cada
vegada més rellevant i, repeteixo,
tenim un projecte de ciutat que
estem convençuts que és el millor
possible per a Barcelona.

Millor que el que defensa l’al-
caldessa Colau, per tant.
He dit el millor possible per a Bar-
celona. I encantats que, en el futur,
tothom pugui col·laborar amb
nosaltres a l’hora d’implementar
aquest projecte, el nostre, que
estem convençuts que és el millor
per a Barcelona, per a l’àrea me-
tropolitana i per a Catalunya.<

“Estem fent un esforç per comprar 
pisos per posar-los a lloguer social” 

“Hem de buscar la
manera d’equilibrar

la presència 
turística, d’evitar una

pressió excessiva”

“Barcelona ha
d’assumir amb

plenitud i orgull
benentès el paper

de capitalitat”
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La Marquesina de la Via Júlia, 
a vessar en defensa de l’1-O

POLÍTICA4La Marquesina de la
Via Júlia plena a vessar. Aquesta
és la imatge que es va poder veu-
re el passat 19 de setembre  durant
un acte organitzat per Òmnium
en el marc de la campanya pel re-
ferèndum de l’1 d’octubre que va
reunir unes 300 persones.

A l’acte hi van ser el tinent d’al-
calde de l’Ajuntament Jaume
Asens, el diputat de Junts pel Sí
i conseller de Sanitat Toni Comín,
el president d’Òmnium, Jordi
Cuixart i la diputada de la CUP
Eulàlia Reguant.  El fil conductor
de totes les intervencions va ser
que el referèndum ja no només és
una eina per aconseguir la inde-

pendència sinó que és un clam de-
mocràtic  que també podria afa-
vorir Espanya. En aquesta línia,
Comín va afirmar que l’1-O “no va
de nacionalisme”, al mateix temps
que va afegir que “ens volem se-
parar perquè no suportem el na-
cionalisme espanyol”. Per la seva
banda, Cuixart va afirmar que l’ac-
te demostrava que “estem des-
obeint al Tribunal Constitucional
i no passa res”.

L’ATENEU ES POSICIONA
D’altra banda, l’Ateneu Popular 9
Barris s’ha ofert recentment per
fer de col·legi electoral durant el
referèndum de l’1-O. 

Celebració | El Verdum diu adéu a la seva Festa Major
El barri del Verdum va celebrar entre el 19 i el 24 de setembre una nova edició de la seva
Festa Major. Al llarg d’aquests sis dies els veïns van poder gaudir de diferents actes, com

ara la sortida per conèixer la història del barri, un concert de flamenc, una classe de 
Tai-txi, el campionat de petanca, la marató de balls o el sopar popular, entre d’altres.

La polèmica per l’obertura, a
l’espera d’un permís, de la mes-
quita del carrer Japó, al barri de
la Prosperitat, no s’atura. De fet,
el conflicte s’enquista. Una mos-
tra d’això es va veure el passat 16
de setembre quan diversos inte-
grants de col·lectius de l’extrema
dreta es van manifestar al mateix
carrer tot i que la Generalitat, per
motius de seguretat, no havia au-
toritzat la concentració. La pro-
testa havia estat convocada per la
formació d’extrema dreta De-
mocracia Nacional (DN).

Entre els manifestants es va
poder veure algun veí del carrer i,
principalment, integrants de di-
ferents formacions ultres. En veu-
re la presència d’aquest grup d’ul-
tres també es van presentar al ca-
rrer un petit grup de partidaris de
l’obertura del centre i membres del
col·lectiu antifeixista. Els dos
grups  van estar separats per un

dispositiu dels Mossos d’Esquadra
per evitar incidents.

“ÉS UN TEMA DE RACISME”
La situació preocupa l’Associació
de Veïns de la Prosperitat. Un
dels seus membres, Ricardo  Do-
mingo, afirma que el que s’està vi-
vint amb l’obertura de la mes-
quita és, “si rasques una mica”, un
cas de “racisme”. Domingo afir-
ma que, tot i que pot “entendre
que hi hagi algun veí que tingui
inquietuds”, el que realment
“preocupa i fa por” és que “apa-
reguin ultres al barri tal com

està passant des de fa mesos”.
Domingo recorda que “el col·lec-
tiu musulmà ha llogat un espai i
tenen tot el dret de fer-lo servir
per resar i fer-hi altres activitats”.

A banda de l’Associació de
Veïns, qui també encapçala el re-
buig a la presència de l’extrema
dreta és la Xarxa 9 Barris Acull,
que en més d’una ocasió ha aler-
tat del “paper destacat” que De-
mocracia Nacional està tenint
en les protestes “d’una part del
veïnat, la majoria del qual, estem
segurs, és contrari a les seves ide-
es feixistes i neonazis”.

Un grup d’ultres a la manifestació no autoritzada. Foto: Twitter (@volemacollir)

El conflicte per la mesquita 
del carrer Japó s’enquista

Albert Ribas
LA PROSPERITAT

Un moment del debat del passat 19 de setembre. Twitter: (@OmniumHG)
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La independència de Catalunya,
per si sola, no és garantia de res.
El món és ple d’estats que no
tenen res a veure amb allò que
volem esdevenir. Allunyem-nos,
doncs, de predicadors acrítics
que s’adrecen a nosaltres ve-
nent-nos la independència com
una mena de fórmula màgica
que tot ho cura. Es tracta, això sí,
d’una oportunitat per acabar
amb el règim del 78 i intentar
canviar-ho tot. Que en l’inde-
pendentisme –com arreu– hi
hagi venedors de fum no vol dir
que la independència només
pugui ser fum. La independèn-
cia de Catalunya serà, sobretot,
allò que les persones progressis-
tes d’aquest país en facin. 

Amb la mal anomenada
transició es va instaurar l’encara
vigent règim del 78. Aleshores –i

donades les circumstàncies–
molta gent progressista hi va di-
positar part de les seves espe-
rances. Tanmateix, sense un
veritable procés de ruptura, difí-
cilment es podia passar de l’ab-
soluta foscor del règim franquista,
a la claror republicana que s’an-
helava i mereixíem.Tot lligat i ben
lligat des de i pels de dalt, reves-
tiren de modèlica una transició
que donava continuïtat a unes
elits i estructures de poder que,
per tal de mantenir-se, no podien
oferir res més –ni menys–  que
una democràcia de molt baixa
intensitat. Continuisme blanque-
jat per les urnes. Avui, malgrat l’e-
mergència de forces polítiques
que creien poder, el règim del 78
continua sumant pràcticament
tres quartes parts del Congrés es-
panyol. La ruptura democràtica

de Catalunya amb l’Estat espa-
nyol és, ara mateix, l’única hipò-
tesi de canvi que queda en peu
amb possibilitats de qüestionar,
des de baix, l’actual sistema.
Podem construir una República
catalana que reforci els vincles
amb la resta de pobles de l’Estat
espanyol, fraternitzi amb les
seves classes populars i enforteixi
els projectes alternatius que s’hi
donen. Perquè trencar amb el 78
implicaria, sobretot, un sisme per
les elits dominants d’arreu. 

En aquest sentit, el paper de
les persones progressistes serà
determinant. Seria certament
paradoxal que en un moment
com l’actual, el nacionalisme
d’uns i altres fes que conserva-
dors es comportessin de manera
progressista –participant en la
ruptura– i progressistes es com-

portessin de manera conserva-
dora –jugant a mantenir la im-
posada unitat d’Espanya. Cap
sobiranista es pot desentendre
de l’actual procés de ruptura
precisament perquè no és una
qüestió de banderes, sinó de so-
biranies. El procés sobiranista és
una oportunitat democratitza-
dora que pot transformar la re-
alitat de l’Estat espanyol. Podem
protagonitzar la construcció re-
publicana i així esdevenir la ga-
rantia del canvi social que des de
les places reivindiquem. Podem
obrir per baix allò que pretenen
tornar a tancar per dalt i així
construir una República amb
moltes més clarors que les del
règim instaurat des de la foscor
del franquisme. Certament, res
és garantia de res, excepte la
nostra inhibició, que ens con-

demnaria a tots plegats al fracàs.
La independència és una opor-
tunitat democratitzadora que no
hauríem de deixar escapar.

Joan Coma, sociòleg i
regidor de l’Ajuntament de Vic

Opinió

La independència com a oportunitat
Si Catalunya gaudís de la capacitat de tenir els serveis públics que genera la seva riquesa,

tindríem un sistema educatiu de més qualitat, més integrador i més equitatiu
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La FAVB condemna els atemptats del 17 d’agost i proposa un procés de reflexió sobre els fets

Condol i solidaritat
SOCIETAT/ La Federació d’Associacions
de Veïns de Barcelona (FAVB) va fer una
crida als ciutadans perquè participessin
en la manifestació del 26 d’agost de re-
buig als atacs terroristes que van colpejar
les Rambles i el municipi de Cambrils nou
dies abans. Ho va fer mitjançant un vídeo
que reproduïa el lema ‘No tinc por’, au-
tèntica declaració d’intencions de la ciu-
tat i del país després dels atemptats. 

“Després de la tragèdia, cal reaccio-
nar”, van afirmar des de la plataforma veï-
nal, la qual es va adherir a la convocatòria
formal d’una marxa que va aplegar més
de mig milió de persones. La manifestació
va començar als Jardinets de Gràcia i va fi-
nalitzar a la plaça de Catalunya, on l’actriu
Rosa Maria Sardà i una representant de la
Fundació Ibn Battuta, Míriam Hatibi, van
llegir un manifest en solidaritat amb les
víctimes i de rebuig a la violència terro-
rista. “La seva ideologia és la mort, la nos-
tra és una aposta decidida per la vida”, va
proclamar Sardà. 

Per altra banda, les autoritats presents
a la marxa –a més de les catalanes i muni-
cipals hi van ser presents tots els presi-
dents autonòmics, els membres del
govern de l’Estat i el rei Felip VI– van cedir
tot el protagonisme als cossos d’emer-
gències i de seguretat que van actuar de
manera decidida el dia de l’atemptat, els
quals van ser els encarregats d’encapçalar
la manifestació. Els van acompanyar re-
presentants d’entitats veïnals i ciutadanes
i d’establiments comercials i hotels de la
zona afectada pels atacs que aquell dia
van ajudar les persones que passejaven

per la Rambla i es van veure sorpreses
pels tràgics esdeveniments. 

Des de la FAVB han mostrat el seu re-
buig a aquesta acció “criminal” i han ex-
pressat el seu condol i solidaritat amb les
víctimes dels atemptats i les seves famí-
lies, alguns membres de les quals van
estar presents en primera línia de la ma-
nifestació del dia 26, al costat dels cossos
de seguretat i emergències. 

PROCÉS DE REFLEXIÓ
“Un crim d’aquestes característiques no es
pot justificar per cap argument ètic o po-
lític”, va expressar la FAVB, que ara ha
posat en marxa un “procés de reflexió”
sobre què ha passat, “les seves causes i les
vies per evitar que fets com aquest es re-
peteixin”, en referència als atacs que van
costar la vida a 16 persones i van deixar
un centenar de ferits. 

“Pensem que la tragèdia és un pro-
ducte de dinàmiques perverses, d’intole-
ràncies, injustícies i guerres de llarga
durada”, consideren des de la FAVB, des
d’on insisteixen que cal “intervenir en mol-
tes direccions”. De fet, aquesta és la idea
que expressaven al vídeo que van editar
per convocar els barcelonins a la manifes-
tació del 26 d’agost, en el qual proclama-
ven que no s’ha de tenir por a acollir
refugiats, a denunciar “la venda d’armes a
països que emparen el terrorisme” o “als
islamofòbics que promouen l’odi i el ra-
cisme”. De fet, han anunciat que pròxima-
ment presentaran un comunicat conjunt
amb altres entitats de la ciutat en el qual
desenvoluparan aquestes idees. 

NOU BARRIS/ “Ens preocupa la impunitat amb què creiem
que estan actuant els grups d’extrema dreta aliens al ba-
rri”. Aquesta és la principal queixa que han expressat en
un comunicat conjunt l’AVV de Prosperitat, la Prosperitat
Cultura en Acció 2 i la Xarxa 9 Barris Acull en relació amb
l’obertura d’una mesquita al carrer Japó d’aquest barri. 

La posada en marxa d’aquest centre de culte islàmic s’ha
vist envoltada de polèmica els darrers mesos. El 20 d’abril
diversos veïns es van manifestar contra la mesquita fent ser-
vir arguments legals, tot i que grups racistes i ultres com
Plataforma per Catalunya, Democràcia Nacional o Gene-
ració Identitària van intentar monopolitzar la mobilització.
Dies més tard, el 12 de maig, es va celebrar un acte en su-
port de la mesquita que va viure moments de tensió quan
detractors i partidaris es van encarar i insultar. 

“Els sabotatges continuats al local, l’extensió de pro-
paganda nazi i islamòfoba pel barri o la incitació a l’odi són
només alguns exemples d’actes directament delictius que
han envoltat l’oposició” a la mesquita, lamenten en el co-
municat. Per tot plegat, les tres entitats reclamen a l’A-
juntament i a la Generalitat que donin ordres a la policia
perquè sigui “més contundent” amb aquestes actituds i ins-
ta els veïns del carrer Japó a desmarcar-se d’actituds racistes
i a fer fora del barri els grups polítics antidemocràtics. 

Entitats de la Prosperitat fan una 
crida contra la islamofòbia i el racisme PARTICIPACIÓ/ Quaranta-vuit són les al·legacions que ha

presentat la Federació d’Associacions de Veïns de Barce-
lona (FAVB) al procés engegat per l’Ajuntament per can-
viar les normes del reglament de Participació Ciutadana,
una “reivindicació històrica” del teixit associatiu barceloní. 

En les al·legacions que ha presentat es valora “l’avanç
important que suposa l’establiment de noves vies per a
la participació a través de la iniciativa ciutadana” i apos-
ta perquè s’apropin a la “democràcia directa” a través del
compromís polític. A més, la FAVB considera que “cal pon-
derar adequadament” la participació de les entitats en els
consells de barri o audiències i reclama el correcte fun-
cionament d’aquests òrgans, cosa que implica “disposar
d’informació completa i acurada” amb antelació i convo-
catòries fetes amb suficient marge de temps. 

La FAVB aposta per 
la “democràcia directa”

Pintades contra alguns grups ultres. Foto: Twitter (@sssanjur)
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SALUT/ Menys cotxes, més salut.
Aquesta declaració d’intencions
també és el nom d’una campan-
ya que, impulsada per la Plata-
forma per la Qualitat de l’Aire, vol
lluitar contra la contaminació
que emeten els cotxes.

Sota el lema La contaminació
és invisible, les seves víctimes no, la
plataforma explica que la conta-
minació atmosfèrica a l’àrea me-
tropolitana és la causant de 3.500
morts prematures cada any i que
genera un cost sanitari d’uns 6.400
milions d’euros arreu del país.

Per això, la plataforma diu
que s’han d’aplicar mesures per re-
duir el trànsit, com ja han fet les
principals ciutats europees.

Una campanya 
per lluitar contra 
la contaminació

QUEIXA/ L’AV de la Dreta de l’Eixample ha
tornat a alertar sobre la situació proble-
màtica que afronten els veïns per conti-
nuar vivint al seu barri.

Segons han explicat en un comunicat,
aquesta situació és la conseqüència de la
“proliferació d’oficines i habitatges d’ús tu-
rístic, tan legals com il∙legals, i l’expulsió
del veïnat pels ‘desnonaments invisibles’,
és a dir, per no poder fer front a l’incre-
ment desmesurat del lloguer a l’hora de
renovar el contracte”. 

Els veïns afegeixen “la compra d’im-
mobles de propietat vertical per part de
fons d’inversió i societats especulatives”
com un altre dels factors que agreugen la
situació, i alerten que molts dels contrac-
tes de lloguer que hi ha actualment s’aca-

baran a finals d’aquest any i que molts
dels seus usuaris hauran de buscar pis en
un altre punt de la ciutat (o, fins i tot, fora
de Barcelona).

L’associació reitera que la suma de di-
ferents factors són els que han portat a la
situació actual. Entre altres, parlen de la si-
tuació actual de la Llei d’Arrendaments
Urbans (LAU), del turisme massiu, dels pri-
vilegis fiscals o de la inexistència d’un parc
d’habitatge públic i de lloguer protegit.

Per últim, l’AV de la Dreta de l’Eixam-
ple explica que entre el 2016 i el 2017 van
detectar 30 finques que estaven en venda
i que d’aquestes, 16 estaven “comprades
o en vies de ser comprades per societats
especulatives que es dediquen específi-
cament al mobbing immobiliari”.

L’AV de la Dreta de l’Eixample alerta
sobre la “problemàtica de l’habitatge”

POBLE-SEC/ En un comunicat
conjunt, Alerta Poble-sec, la Co-
ordinadora d’Entitats i Amics de la
plaça de Santa Madrona –amb el
suport de la Federació d’Associa-
cions de Veïns de Barcelona
(FAVB)– han reclamat que les te-
rrasses i els establiments de res-
tauració dels carrers Blai i Blesa tan-
quin una hora abans per tal de ga-
rantir l’espai públic com un indret
de trobada i d’ús col·lectiu i pel dret
a la salut i el descans dels veïns. 

El jutge va tornar a donar la raó
als restauradors al juliol, quan va
anul·lar per segona vegada l’or-
denació singular de terrasses que
obligava els negocis a tancar els
vetlladors una hora abans. 

Veïns del Poble-sec
volen una hora
menys de terrasses

TURISME/ L’Associació de Veïns
de la Sagrada Família ha tornat a
alçar la veu contra la massificació
turística que viu l’entorn del tem-
ple i el seu barri.

La darrera acció que han dut
a terme per combatre el turisme
de baixa qualitat va ser el passat
dia 5, quan es va celebrar una as-
semblea oberta als veïns del ba-
rri i de la ciutat a l’Espai 210 del
carrer Padilla. 

L’objectiu d’aquesta trobada
va ser la creació d’una plataforma
formada pels veïns i les entitats
que pateixen aquesta massifi-
cació i impulsar una nova mobi-
lització al carrer, que seria durant
la primera quinzena d’octubre.

Celebren una reunió
per combatre la
massificació turística

La ciutat torna a homenatjar la 
patrona amb quatre dies de festa

CELEBRACIÓ/ El setembre signi-
fica per a molts barcelonins el re-
torn a la rutina, a la feina i a
l’escola, però quan el calendari
arriba a aquest mes, tothom a la
ciutat comença a pensar en una
festa: la Mercè. I és que la ciutat
viu dies de ressaca després d’ha-
ver celebrat, un any més, quatre
dies de festa per homenatjar una
de les seves patrones.

MARISCAL FA EL CARTELL
Com cada any, la iconografia i la
imatge de la Mercè és un dels as-
pectes més cridaners. Enguany,
que s’han complert els 25 anys de
la celebració dels Jocs Olímpics i
Paralímpics, l’il·lustrador valencià
Javier Mariscal (creador de Cobi i
Petra, les mascotes de les dues
cites) va ser l’escollit per dibuixar
el cartell. Segons va explicar ell
mateix, el seu dibuix és “una noia
de barri dotada d’uns atributs
cent per cent barcelonins: des
d’un pentinat amb el perfil del Ti-
bidabo fins a un tatuatge amb la
imatge de l’estàtua de Colom”.
Mariscal prenia el relleu de Miguel
Gallardo.

Per la seva banda, Marina Gar-
cés, professora de filosofia de Sa-
ragossa, va ser l’encarregada de
llegir el pregó que va servir per
donar el tret de sortida als cinc
dies de celebracions. La docent va
ser l’encarregada de succeïr el po-
lèmic Javier Pérez Andújar.

REYKJAVÍK, CONVIDADA
A més, i continuant una tradició
que perdura des de la Mercè de
l’any 2007, enguany la ciutat con-

vidada ha estat Reykjavík. Quan
es va anunciar que aquesta capi-
tal nòrdica havia estat l’escollida,
l’alcaldessa Colau va destacar “el
seu compromís cívic per pro-
moure la democràcia i la justícia
social en un context complicat”. 

El govern de Reykjavík i l’Ajun-
tament van treballar conjunta-
ment des del febrer en la
participació que la ciutat islandesa
ha tingut durant aquests dies.
Això s’ha traduït en la presència de
diferents artistes d’aquesta ciutat,
com els músics Halldor Mar, Ólöf
Arnalds o Reykjavíkurdætur (les fi-
lles de Reykjavík), mentre que
Sigga Soffia, una especialista en
dansa contemporània (disciplina
a la qual afegeix elements del circ)
va ser una de les estrelles de la
Festa del Foc i la Llum.

La capital islandesa, una de les
ciutats de moda de l’actualitat, va
prendre el relleu de Medellín,
Quito, Istambul, Dakar, Sant Pe-
tersburg, Montreal, Viena, Esto-
colm, Buenos Aires i París.

MÉS BARRIS DE FESTA
Per últim, com ja va passar també
l’any passat, com volia l’Ajunta-
ment, la Mercè va arribar a encara
més barris de la ciutat. De fet,
l’any passat ja es van incorporar a
la festa espais com la Fabra i Coats
o el parc de la Trinitat, però el con-
sistori vol aconseguir que tots els
districtes puguin gaudir de la
principal festa anual de la ciutat.

Aquesta és una tendència que
s’ha mantingut en els darrers anys
i que l’actual equip de govern vol
que tingui continuïtat.
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El futur del Mercat de Núria
depèn d’un estudi de viabilitat
DEMANDA4El 1966 es va cons-
truir el Mercat de Núria, un
equipament que des d’aleshores
ha donat servei comercial a la
zona de Ciutat Meridiana. Ara,
51 anys més tard, corre perill de
desaparèixer. I és que des de fa
un temps només hi funcionen
un parell de parades –una frui-
teria i una cansaladeria–. 

És per aquesta raó que l’A-
juntament ha anunciat un pla de
viabilitat del mercat, pressu-
postat en 150.000 euros. Un
informe que servirà per decidir
el futur de l’equipament. Fonts
municipals consultades per Lí-
nia Nou Barris han explicat que

“passi el que passi” es farà de la
mà de veïns i comerciants. De
fet, l’associació de veïns de Ciu-
tat Meridiana va alertar el 10 de
setembre que l’Ajuntament ha-
via decidit tancar definitivament
el mercat i criticava la decisió. En
aquest sentit, les mateixes fonts
municipals no confirmen ni des-
menteixen la informació i es re-
meten als futurs resultats de
l’esmentat estudi de viabilitat.

Qui està en una situació di-
ferent és el Mercat de la Trini-
tat, que darrerament ha inau-
gurat una botiga de roba –un
outlet– i una parada de carn i
xarcuteria.  

Gastronomia | Nit de Tapes al Mercat de Canyelles
El Mercat de Canyelles està preparant una Nit de Tapes per al dissabte 30 de

setembre al vespre. Aquesta activitat s’emmarca en l’esprint final que estan
fent els paradistes de cara a Nadal. A la nit de tapes els paradistes oferiran
les seves creacions amb productes frescos i hi haurà actuacions i sortejos.

MERCATS4El Mercat de la Mer-
cè ha renovat la seva façana del
carrer de Sant Iscle per tal de mi-
llorar la il·luminació i l’amplitud
de l’equipament. De retruc, les
obres ajudaran a millorar l’accés
al mercat per a les persones
amb mobilitat reduïda. 

Per celebrar aquest canvi de
look, els paradistes van cele-
brar el passat dia 16 de setembre
una festa on van participar els
veïns i les regidores de Comerç,
Montserrat Ballarín, i del Dis-
tricte, Janet Sanz. S’hi va fer un
vermut popular, actuacions di-
verses i els més petits van poder
gaudir de tallers i de tot un seguit
d’activitats diverses. Els veïns
van respondre a la crida festiva
omplint els passadissos de l’e-
quipament. 

Segons informa l’Ajunta-
ment, aquesta obra respon a
“l’impuls” que la ciutat i el Dis-
tricte vol donar a comerç de
proximitat. El seu pressupost
total ha estat de 371.049 euros.

Com hem dit, amb aquesta
reforma es millorarà la il·lumi-

nació del mercat i l’accés. I és que
la façana antiga no deixava en-
trar gaire llum i tenia tres ac-
cessos amb escales per salvar el
desnivell de 120 centímetres en-
tre el carrer i l’interior. Per
aquest motiu, s’ha tancat la pa-
ret amb llistons de fusta i vidre
i s’ha construït una rampa en dos
trams. D’aquesta manera, la

nova coberta actua com a porxo
que cobreix el mercat de l’im-
pacte directe del sol, alhora que
deixa passar lluminositat. 

Per fer aquesta intervenció
s’han enderrocat les parades de
l’interior del mercat adossades a
la façana que no tenien activitat.
El mercat va ser construït l’any
1961 i es va reformar el 1968.

Els veïns van omplir el mercat per veure la nova façana. Foto: Mercats BCN

El Mercat de la Mercè estrena
nova façana amb una festa
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NOUS DRETS4El Parlament
va donar llum verda el passat 12
de juliol, amb el vistiplau de totes
les formacions amb representació
a la cambra, a la Renda Garantida
de Ciutadania, una ajuda que
neix per garantir que tots els ciu-
tadans de Catalunya puguin fer
front a les despeses necessàries
tant del seu dia a dia com de les
persones que formen la seva uni-
tat familiar. 

La consellera de Treball, Afers
Socials i Famílies, Dolors Bassa, va
celebrar l’aprovació de la llei que
empara aquesta ajuda i va cons-
tatar que és la demostració que Ca-
talunya “és un país cohesionat”.
Des del Govern destaquen que  es
tracta d’una eina de país que ha de
permetre alleujar i corregir situa-
cions de pobresa i vulnerabilitat. En
aquest sentit, permetrà assegurar
els ingressos mínims de les perso-
nes amb dificultats i, al mateix
temps, impulsar la millora de les
condicions socials i laborals dels
ciutadans davant l’escassedat d’o-
cupació i la precarietat laboral. És
a dir, es tracta d’una ajuda que vol
combatre les desigualtats i garan-
tir una existència digna.

Amb la Renda Garantida, el
Govern es planteja, com a objec-

tiu final, la promoció de les per-
sones beneficiàries i el seu apo-
derament, per tal d’ajudar-les a su-
perar les condicions que les van
dur a necessitar aquesta prestació. 

I és que qui rebi l’ajuda, des-
taquen des de la Generalitat, hau-
rà de respondre de forma “activa,
compromesa i responsable” en
la superació de la situació de vul-
nerabilitat que viu, mitjançant un
itinerari d’inserció laboral que ga-
ranteixi la seva autonomia i inde-
pendència econòmica. 

I qui pot ser beneficiari d’a-
questa ajuda? Qualsevol persona
que tingui uns ingressos inferiors
a 564 euros al mes, que equivalen
al 85% de l’Índex de Renda de Su-
ficiència de Catalunya.  Per tant,
qualsevol persona que no dispo-
si de recursos o que els que tingui
no siguin suficients per afrontar el
seu dia a dia hi té dret.

El perfil de persones que poden
demanar la Renda Garantida de
Ciutadania són famílies de fins a
tres fills amb pocs ingressos, ciu-
tadans que treballen a temps par-
cial, famílies monoparentals on
l’adult no treballi o ho faci a temps
parcial –i cobri menys de 639 euros
al mes–, persones que percebin
menys de 564 euros al mes i les que
ja reben la Renda Mínima d’Inser-
ció, les quals passaran a cobrar, au-
tomàticament, la Renda Garantida
de Ciutadania [per a més informa-
ció veure el gràfic superior]. 

Per tal de demanar la Renda
Garantida de Ciutadania cal trucar
al 900 400 012 o visitar la pàgina
web www.rendagarantida.gen-
cat.cat, on s’informa dels requisits
per accedir a la prestació. Per po-
der iniciar els tràmits cal que els in-
teressats demanin cita prèvia.

La consellera Bassa va explicar
durant la signatura de l’acord amb
els promotors de la Iniciativa Po-
pular per a una Renda Garantida
de Ciutadania que no serà només
el Govern que decidirà qui ne-
cessita aquest ajut, sinó que ho
farà de la mà dels agents econò-
mics, socials i del tercer sector,
amb els quals anirà estudiant com
es va modulant la renda.

Renda Garantida:
tot el que has de saber

Els diferents perfils de persones que poden rebre la Renda Garantida de Ciutadania. Infografies: Oscar Murillo / Línia

www.rendagarantida.gencat.cat 900 400 012

És necessari
demanar cita prèvia

per iniciar els tràmits
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El passat dia 5 de setembre San-
dor Martín va anunciar el que feia
temps que perseguia: el púgil de
la Prosperitat lluitarà als Estats
Units. En una aparició al pro-
grama La Hora de la UFC de
Gol, Martín va explicar que ha sig-
nat un contracte amb The Real
Deal Boxing, una promotora jove,
però que té el suport del llegen-
dari Evander Holyfield (CEO de
l’empresa) i de la cadena de tele-
visió CBS. El d’Alabama va enre-
gistrar un vídeo on assegurava es-
tar “molt content” per poder tre-
ballar amb un talent com Martín.

“Hem signat un contracte de
llarga durada, en unes condi-
cions molt favorables per a no-
saltres, cosa que em permetrà
créixer esportivament i perso-
nalment”, explica Martín a Línia
Nou Barris. L’acord, però, no

implica que el púgil hagi de fer
les maletes i marxar a viure al
país nord-americà. “Seguiré vi-
vint al barri, com sempre, i cada
cop que tingui un combat aniré
cap allà. De fet, ara mateix no em
plantejo marxar, estic molt bé a
casa i deixar Barcelona a curt ter-
mini no és una opció”, afegeix
Martín que, d’aquesta manera,
continuarà entrenant al seu gim-
nàs de tota la vida, el KO Verdun.

I és que malgrat que ja s’ha
posat negre sobre blanc i que l’a-
cord és total, la data i el lloc del
primer combat del de la Pros-
peritat a territori americà enca-
ra no es coneix. “Podria ser a
Nova York, podria ser a Las Ve-
gas... no se sap. I tampoc la
data, perquè amb la lluita del
campionat d’Europa pel mig no
es pot fixar”, afegeix el boxejador,
que té molt clar que “el més im-
portant és que em vegin i que co-
mencin a conèixer-me”. No obs-
tant això, Arrasandor explica
que, si és possible, el seu debut

als Estats Units es faria abans
que s’acabi aquest any.

A LA CONQUESTA D’EUROPA
Però el seu pròxim objectiu és un
altre. I és que el dissabte 30 de se-
tembre, Martín té una nova cita
amb la història al Solnahallen
d’Estocolm. El de la Prosperitat es
veurà les cares contra un altre dels
valors europeus, el suec Anthony
Yigit, en un combat en el qual està

en joc el cinturó super lleuger de
l’European Boxing Union (EBU).

“Arribo en un gran moment,
estic molt content de com han
anat els entrenaments i estic se-
gur que tornaré amb el cinturó”,
pronostica Martín, alhora que
explica que “Yigit té un estil sem-
blant al meu, és esquerrà i se sent
còmode a la contra, però crec que
tinc més armes que ell”. A més, el
barceloní assegura que està pre-

parat per a qualsevol escenari que
el suec li pugui plantejar. “El KO
pot arribar, però sé que també
tinc la capacitat d’aguantar un
combat a 12 assalts”, valora.

I és que amb 24 anys (els va
complir el dia 22 d’agost), Mar-
tín es mostra molt ambiciós.
“Crec que encara estic lluny del
meu màxim potencial, però ho dic
perquè en cada entrenament evo-
luciono i milloro”, conclou.

De la Prosperitat als Estats Units
» Sandor Martín signa amb la promotora del mític Evander Holyfield i lluitarà a la meca de la boxa

» El púgil es mostra “convençut” que el pròxim dissabte 30 es proclamarà campió d’Europa

Bàsquet | El SESE comença el curs visitant el Santfeliuenc
L’inici de la temporada 2017-18 és a tocar per al SESE. El conjunt del Virrei Amat 

começarà el seu camí en una nova temporada a la Copa Catalunya masculina el dia 1
d’octubre al pavelló Juan Carlos Navarro, la pista del CB Santfeliuenc. El debut del
conjunt blau a casa serà sis dies després, quan rebran la visita del CE Sant Nicolau.

Pau Arriaga
NOU BARRIS

AGENDA MENSUAL
agenda@comunicacio21.com

29 I 30 DE SETEMBRE
Tarda Luz, el musical presenta nou personatges

reunits en una masia que passaran la nit des-
perts, esperant l'arribada del primer raig de
llum. / Centre Cívic Zona Nord.

DES DEL 28 DE SETEMBRE
19:00 Tots el dijous, a partir del dia 28, se cele-

braran sessions del taller anomenat Informà-
tica: Ubuntu, pensat per introduir-se en l’univers
de la programació. / Centre Ton i Guida.

DES DEL 19 D’OCTUBRE
19:00 Carmeta Comas s’encarregarà del taller

trimestral Cuina de mercat, per aprendre a cui-
nar amb els productes que es compren a la
plaça. / Centre Cívic Torre Llobeta. 

FINS AL 27 DE SETEMBRE
Matí-Tarda Darrers dies en els quals es podrà

visitar la mostra anomenada La imatge del
jo mateix, en col·laboració amb el CP Lledo-
ners, que mostra les obres fetes en el seu ta-
ller de fotografia. / Centre Cívic Can Basté.

A PARTIR DEL 5 D’OCTUBRE
Matí-Tarda Retrats minimalistes és el nom de

la mostra que, des del dia 5 d’octubre, i que
portaran la firma del pintor Raúl Segarra. /
Centre Cívic Can Verdaguer.

DES DEL 3 D’OCTUBRE
10:00 El pròxim 3 d’octubre començarà un ta-

ller trimestral anomenat Ioga amb nadons,
pensat perquè pares i mares s’exercitin amb
els bebès. / Centre Cívic Can Verdaguer.

DIVENDRES 20 D’OCTUBRE
18:30 Caçadors de llibres al vol serà el nom d’u-

na de les pròximes activitats del cicle del Club
de lectura infantil i juvenil. Activitat gratuï-
ta. / Biblioteca Les Roquetes.

DIUMENGE 1 D’OCTUBRE
12:00Partit de futbol corresponent a la cinquena

jornada del grup 1 de Primera Catalana en-
tre el CF Montañesa i el Júpiter. / Municipal
de Nou Barris.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

Des del passat dia 20, i durant tots els
dimecres fins a l’10 d’octubre, els
nens i nenes d’entre 7 i 12 anys podran
participar en aquest taller de Robòti-
ca. / Biblioteca Zona Nord.

Un taller perquè els més
menuts s’aficionin a la robòtica

Tots els dimecres a les 17:00

Descobrim el cinema! és el nom del ta-
ller trimestral que arrencarà el pròxim
dia 5 d’octubre i que abordarà l’univers
del cinema des de punts de vista com
la narrativa o les emocions. / Centre Cí-
vic Can Verdaguer.

Un curs de tres mesos per
descobrir la història del cine

Des del 5 d’octubre a les 19:30

El masculí del SESE debuta 
a casa contra el Sant Nicolau

Dissabte 7 d’octubre a les 19:30

Horrorvisión, és la 8a edició del festi-
val de cinema trash i horror de la ciu-
tat. Les entrades per als dos dies cos-
ten 6,5 euros. / Espai Jove Les Basses.

Tot a punt per a la vuitena
edició del festival Horrorvision

20 i 21 d’octubre

Partit de bàsquet masculí de la sego-
na jornada de la Copa Catalunya en-
tre el SESE i el Sant Nicolau de Saba-
dell. / Pavelló del Virrei Amat.
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Nou Barris

El pròxim dia 1 d’octubre, Nou Barris té
una cita amb la Democràcia. El que
havia de ser un senzill exercici de de-
mocràcia per tal que totes les catalanes
i catalans poguessin expressar amb
plena llibertat i normalitat la seva lliure
opinió sobre el nostre marc de convi-
vència, ha esdevingut per la maldestra
actuació del govern espanyol un des-
afiament als drets cívics i democràtics
de tots els ciutadans del nostre país, in-
closos els de Nou Barris.

L'actuació de tota la maquinària de
l'Estat no ha dubtat en saltar-se la divi-
sió de poders utilitzant un TC deslegiti-
mat, que no ha dubtat a tergiversar
termes com «democràcia», «legitimitat»
o «il·legalitat». Tampoc ha dubtat a forçar
les costures de la llei fins a fer-les petar.
No ha dubtat a desplegar un veritable
setge judicial i policial a la Generalitat i a
prop de 800 ajuntaments... En definitiva,
no ha dubtat a executar un veritable cop
d'estat contra les nostres institucions,
que culmina -fins ara- amb la interven-

ció econòmica dels nostres diners -els
de tots- i amb la detenció de persones
en l'exercici del servei públic presentant-
los com a criminals i amb una sobreac-
tuació amenaçadora manifesta. Tot
plegat posant en escac drets fonamen-
tals de tots els ciutadans. Alerta! No
només dels independentistes.

Davant de tots aquests abusos de
l'Estat i dels partits polítics que -per
acció o omissió- estan donant un su-
port mesell, vergonyós i acrític cal una
crida a la defensa dels valors cívics i
dels drets fonamentals de tota la ciu-
tadania i en defensa de les nostres
institucions. Estem, ja no només da-

vant una decisió entre independència
sí o no, sinó en la pròpia defensa del
dret a l'opinió i a exercir els nostres
drets. En definitiva, de la nostra capa-
citat de decidir.

A Nou Barris no cal explicar res
més. Compartim un currículum sobrat
de lluita veïnal, obrera, pels drets so-
cials, del que ens en sentim profun-
dament orgullosos i per això és fora
de tot dubte que Nou Barris serà -
segur, un cop més- punta de llança en
la defensa dels drets de tots. Un cop
més, no ens deixarem trepitjar. Cal
deixar ja de ser vassalls per a esdeve-
nir ciutadans de la nova República!

L'1-0, Nou Barris en defensa
dels drets de tothom

L’1 d’octubre, una oportunitat per convertir
Barcelona en una capital d’Estat

El pròxim 1 d’octubre els barcelonins i
barcelonines estem cridats a les urnes
per decidir el nostre futur. El referèn-
dum sobre la independència és una
resposta a la voluntat majoritària dels
ciutadans de Catalunya de decidir de-
mocràticament el futur del país. Al-
hora, però, suposa també una
oportunitat per convertir Barcelona
en una capital d’Estat. I això què su-
posa per a Barcelona?

Tenir un Estat que no ens vagi a la
contra permetrà, per exemple, evitar
episodis com els que s’han produït
darrerament a l’Aeroport del Prat,
amb unes cues interminables als con-
trols de seguretat que, en canvi, no hi
ha hagut a altres aeroports com el de
Barajas. També permetrà tenir una
xarxa de Rodalies digna o evitar au-
tèntiques trinxeres com les que hi ha
als entorns de l’Estació de Sants o a
la Sagrera (que depenen d’ADIF i, per
tant, del govern espanyol).

D’altra banda, una República Cata-

lana permetrà legislar sobre matèries
tan sensibles a la ciutat de Barcelona
com l’habitatge, la pobresa energè-
tica, la igualtat entre homes i dones o

l’acollida de refugiats. El Parlament de
Catalunya ha legislat sobre totes
aquestes qüestions, però el govern
espanyol les ha acabat recorrent uti-

litzant el Tribunal Constitucional. El
pròxim 1 d’octubre, el futur de Barce-
lona i del país depèn de nosaltres.
Que ningú es quedi a casa!

No voldríem deixar passar l'ocasió per
denunciar el menyspreu que, en-
guany, el govern del Districte ha tin-
gut amb la celebració popular de la
Diada que cada any organitza la Fun-
dació Procat amb la col·laboració d'al-
tres entitats culturals. Una celebració
solemne i popular alhora que ha me-
rescut ser considerada com a celebra-
ció oficiosa i que engany s'ha vist
relegada fora de la seu del Districte
per la coincidència amb una competi-
ció esportiva que a criteri del govern
era prioritària. 

Massa casualitat també que la
regidora Janet Sanz arribés a la ce-
lebració finalitzats els parlaments
institucionals.

Quim Sangrà
Conseller de districte
d’ERC a Nou Barris
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